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Vážení spoluobčané, milí Louňováci!
Obracím se na Vás poprvé jako starosta naší 
krásné obce. Nejprve mi dovolte, abych po-
děkoval bývalému dlouholetému starostovi 
Pavlu Čadilovi za jeho práci pro Louňovice. 
Do dalších let  v jeho poststarostovské éře 
mu přeji všechno dobré, hodně zdraví, štěstí 
a spokojenosti. Jsem přesvědčen, 
že i když nebude ve funkci staros-
ty, svým elánem, svými znalostmi 
i svou erudicí bude i nadále napo-
máhat zvelebovat naši obec.

Pavle, děkujeme!

Dále bych chtěl poděkovat všem, 
kteří přišli ke komunálním volbám 
zvolit si své zástupce. Svojí účastí 
projevili zájem o dění ve své obci 
a dali tak najevo, že jim její osud 
není lhostejný.

Letošními komunálními volbami 
vstupují Louňovice do nové éry, 
a to nejen díky novému zastupitel-
stvu a novému starostovi. Novou 
érou myslím rozvoj v mezilidských 
vztazích. Když jsem byl v roce 1994 
poprvé zvolen do zastupitelstva, 
měla naše obec 388 obyvatel. Dnes, 
po šestnácti letech, už jich je skoro 
devět set. Ne každá obec dokázala 
„přežít“ takový nárůst obyvatel. 
Často v nich dochází k neshodám 
a třenicím. Proto pro mě jako pro 
starostu i pro nové zastupitelstvo 
je prvořadým úkolem navodit mezi 
našimi spoluobčany dobré soused-
ské vztahy, najít dost pracovitých 
lidí, kteří jsou schopni a hlavně 
ochotni udělat něco pro ostatní, 
zachovat a dále prohlubovat sou-
náležitost všech obyvatel Louňovic 
se svou obcí.

Aby každý obyvatel naší krásné obce byl hrdý na 
to, že je LOUŇOVÁK!

Toto číslo Louňovického zpravodaje se k Vám 
dostává na počátku adventu – v době očekávání 
a těšení. Přeji Vám, abyste tento čas, stejně tak i vá-
noční svátky, prožili v klidu a pohodě. Do nového 
roku 2011 pak přeji hodně štěstí, zdraví, osobních 
i pracovních úspěchů. A naší obci přeji, ať i v no-
vém roce prosperuje a vzkvétá.

Josef ŘEHÁK – Váš starosta

Sázení dubu 25. září 2010 v lokalitě „Střed“
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Bolestivým problémem na začátku léta bylo opět 
řešení nedostatku vody. Do všech domácností byl 
dodán leták s upozorněním na platný zákaz využití 
pitné vody z obecního vodovodu k zalévání zahrad, 
napouštění bazénů a ke stavebním účelům s výzvou 
k úsporným opatřením týkajícím se omezení spotře-
by vody v domácnostech z důvodu velkého sucha. 
Naštěstí v polovině července začalo pršet a k omeze-
ním dodávek vody nebylo nutno přistoupit.

Úspěšná jednání s Regionem Jih dospěla k realizaci 
napojení obce Louňovice na přivaděč vody ze Že-
livky a dokonce v předstihu. K zajištění této předin-
vestice byla obec nutna přistoupit k uzavření úvěru 
u ČSOB v Benešově ve výši 3 miliony Kč. O tuto část-
ku budou v budoucnosti sníženy členské příspěvky 
obce Louňovice spolku Region Jih.

Vodné 32,69 Kč/m3 a stočné 29,90 Kč/m3 pro rok 
2010 zůstalo nezměněno.

Obec Louňovice se již potřetí zúčastnila soutěže 
Vesnice roku a získala diplom za harmonický rozvoj 
obce. 

Zastupitelé z vlastního podnětu rozhodli o poříze-
ní nového územního plánu obce Louňovice (ÚP) 
v souladu se zákonem č. 183/2006 Sb., stavebním 
zákonem a s prováděcí vyhláškou č. 500/2006 Sb. 
Tímto byla ukončena samostatná řízení o Změnu 
č. 2 a Změnu č. 4 ÚP. Požadavky na tyto změny bu-
dou řešeny v rámci nového ÚP. Ve výběrovém řízení 
byl vybrán ze tří předložených nabídek jako zpraco-
vatel ÚP Ing. arch. Hnilička. 

Druhé letošní Vítání občánků, tentokrát 7 miminek, 
se uskutečnilo 10. září 2010.

Nepříjemné bylo zjištění nepovolených stavebních 
prací uprostřed údolní nivy mezi rybníky Požár 
a Louňovák. Došlo zde k vyhloubení a vybetonová-
ní základů jakési stavby. Pozemek je v soukromém 
vlastnictví a zdlouhavá jednání na stavebním úřadu, 
ve spolupráci s odborem Ochrany životního prostře-
dí MěÚ Říčany, zatím nedošla k řešení. Obec jedno-
značně trvá na odstranění stavby.

Zadáno bylo zpracování Regulačního plánu na lo-
kalitu „Y“ – pozemek PK č. 141/1 F. Cízy, F. Krákory 
a J. Stárkové. Důvodem bylo rozdělení tohoto pozemku 
bez souhlasu obce, přestože byla vedena jednání, která 
měla současně řešit i zajištění výstavby infrastruktury 
v této lokalitě pro nově vzniklé jednotlivé pozemky. 

V lokalitě „Střed“ byla dokončena výstavba infra-
struktury a obec nabídla k prodeji 4 svoje pozemky 
formou obálkové metody. Minimální cena byla stano-
vena na 2.500,– Kč/m2. Jeden z nabízených pozemků 
se podařilo prodat za cenu 2.550,– Kč/m2, takže obec 
byla schopna uhradit svůj podíl finanční úhrady za 
provedené práce. 

Obec Louňovice poskytla finanční dar ve výši 
100.000,– Kč obci Bílý Kostel nad Nisou jako pomoc 
na odstraňování povodňových škod.

Nepříjemná jednání byla vedena ohledně ojedi-
nělého negativního názoru na provedení úpravy 
povrchu komunikace v části ulice V Uličce. Soudní 
jednání byla vedena ohledně závazku, který se vázal 
k pozemku v lokalitě U hájenky. 

Neplánovaně začala spolupráce se Střední průmys-
lovou školou stavební v Praze, jejímž žákům byla 
umožněna odborná praxe na realizaci autobusové-
ho zálivu u rybníčku a úpravě veřejného prostranství 
vedle samoobsluhy.

Ze 3 cenových nabídek na výměnu vchodových dve-
ří naší samoobsluhy byla vybrána firma EU Okna.

Zastupitelé jednali o rozšíření kapacity mateřské ško-
ly o další (již třetí) třídu do prostoru, který byl dosud 
pronajatý spol. ZM Hasoft.

V pátek 1. října 2010 proběhlo veřejné zasedání za-
stupitelů obce Louňovice, kde byla shrnuta práce 
zastupitelů nejen za posledního půl roku, ale za celé 
čtyřleté volební období 2006–2010. Starosta Pavel 
Čadil poděkoval všem za spolupráci – zastupitelům, 
občanům, spolkům, sdružením… a oznámil, že po 20 
letech starostování už do dalšího volebního období 
nekandiduje.                                                                  mb

DŮLEŽITÉ UPOZORNĚNÍ K PROVOZU
VODOVODU A KANALIZACE
Ke dni 31. prosince 2010 končí platnost Smlouvy o pro-
vozování vodovodu a kanalizace obce Louňovice s VHS 
Benešov. Po dlouhém rozvažování došli zastupitelé 
k závěru, že si obec bude provozovat vodovod a kanali-
zaci sama. Z tohoto důvodu začátkem roku 2011 všich-
ni ve svých schránkách najdeme nový návrh smlouvy 
s tím, že původní Obchodní smlouva o dodávce vody 
a odvádění splaškových vod s VHS Benešov automatic-
ky zaniká k 31. 12. 2010. O provoz vodovodu a kanaliza-
ce se nadále bude starat pan Miroslav Daneš.

Cena vodného a stočného zůstane zachována.       dk

KOMUNÁLNÍ VOLBY V LOUŇOVICÍCH
Ve dnech 15. – 16. října 2010 se v Louňovicích konaly 
po čtyřech letech volby do zastupitelstva obce. Popr-
vé v novodobé historii obce kandidovaly tři volební 
strany (Sdružení nezávislých I., Sdružení nezávislých 
II. a Sdružení za okrášlení Louňovic), z nichž každá 
nabídla voličům 9 kandidátů, přičemž z kandidátní 
listiny Sdružení za okrášlení Louňovic odstoupily 
v řádném termínu před volbami 2 kandidátky. Mezi 
kandidáty chyběl dosavadní starosta Ing. Pavel Čadil, 
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který se již po dvaceti  pracovně náročných a zároveň 
úspěšných letech starostování k další kandidatuře 
nenechal přemluvit a budoucímu starostovi nastavil 
laťku hodně vysoko.

U voleb zasedla jako vždy šestičlenná okrsková vo-
lební komise, tentokrát 5 žen a pro zpestření jeden 
zástupce mužského pohlaví (zmocněnec volební 
strany „Sdružení za okrášlení Louňovic“). 

V pátek 15. října se volební místnost na Obecním úřadě 
Louňovice otevřela ve 14 hodin, voliči chodili průběž-
ně. Několikrát se během obou volebních dnů stalo, že 
se do volební místnosti naráz nahrnulo větší množství 
lidí a komise měla co dělat, aby ten nápor zvládla (budi-
lo to dojem, jakoby zrovna přijel autobus MHD).

Tři starší a méně pohybliví spoluobčané využili 
možnost vhodit hlasovací lístek do přenosné voleb-
ní schránky. V sobotu dopoledne, když se 2 členky 
volební komise právě vracely s přenosnou volební 
schránkou zpět do volební místnosti, málem nepro-
jely kolem samoobsluhy, neboť pan Pelouch zrovna 
naostro zahajoval zabijačkovou sezónu a zájem 
o jeho produkty byl tak obrovský, že auta parkovala 
z obou stran komunikace a projet se dalo jen stěží. Je 
možné, že počet zájemců o jitrničky a jelítka byl v ten 
okamžik daleko větší než o volby.

Celkově byla volební účast v Louňovicích nižší než 
v jiných volbách, ale oproti celostátnímu průměru 
(48,5 %), byla nadprůměrná.

Po uzavření volební místnosti v sobotu ve 14 hodin 
začalo sčítání hlasů jednotlivým kandidátům. Na roz-

díl od ostatních voleb, občané mohli hlasovat třemi 
možnými způsoby:

– zakřížkovat pouze jednu volební stranu,  

– zakřížkovat maximálně 9 kandidátů z které-
koli strany,  

– kombinace dvou předešlých možností, tj. 
zakřížkovat jednu stranu a zároveň libovolné 
kandidáty ze zbývajících dvou stran, ovšem 
ne více než 9.

U třetí možnosti někteří voliči chybovali, zakřížkovali 
jednu stranu a zároveň libovolné kandidáty, ale i u 
zakřížkované strany, takže tyto hlasy se nepočítaly 
zakřížkovaným kandidátům, ale kandidátům podle 
pořadí na dané kandidátce.  S ohledem na složitost 
hlasování byl zázrak, že všech 445 hlasovacích lístků 
bylo platných.

Sčítání hlasů nebyla procházka růžovým sadem, 
volební komise musela zaznamenat na sčítací archy 
téměř 4 tisíce hlasů jednotlivým kandidátům, trva-
lo to téměř 2 hodiny. Výsledky byly poté předány 
do Říčan pracovnici Českého statistického úřadu, 
která tyto výsledky zpracovala a vyhotovila „Zápis 
o výsledku voleb do zastupitelstva obce Louňovice“, 
obsahující jména zvolených členů zastupitelstva 
a jejich náhradníků.

REKAPITULACE VÝSLEDKŮ HLASOVÁNÍ:
Počet voličů zapsaných ve volebním seznamu:  654
Počet vhozených hlasovacích lístků:                     445
Volební účast:                                                            68 %

V pátek 5. listopadu 2010 se uskutečnilo 
ustanovující zasedání 

nově zvolených zastupitelů obce Louňovice. 
Nové složení našeho zastupitelstva je:

Ing. Josef ŘEHÁK
starosta 

Jan HENC
zástupce starosty  

Bc. Jiří PETERKA
předseda stavební komise 

Ing. Jaroslav SLEZÁK
předseda finančního výboru 

Ing. František LEBEDA
předseda kontrolního výboru 

Miroslav DANEŠ
předseda komise místního hospodářství  

Mgr. Lenka NĚMCOVÁ
předseda kulturní komise 

Ondřej HOLOUBEK
člen komise místního hospodářství

Petr TOMAN
člen komise místního hospodářství 

SEZNÁMENÍ S NOVÝM ZASTUPITELSTVEM

SLOŽENÍ JEDNOTLIVÝCH KOMISÍ:

Stavební komise:  
Jiří Peterka, Jan Bartoš, Marie Boudová

Finanční výbor:  
Jaroslav Slezák, Roman Čížek, Jiří Peterka

Kontrolní výbor: 
František Lebeda, Lenka Němcová, 

Ondřej Holoubek

Místní hospodářství: 
Miroslav Daneš, Petr Toman,

 Jan Henc

Kulturní komise: 
Lenka Němcová, Ondřej Holoubek, 

Ludmila Krchovová

ëëë

ëëë
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••• ZE ŽIVOTA OBCE •••
KONEC PRÁZDNIN

OPĚT HOŘELY KONTEJNERY NA ODPAD
Ve čtvrtek 23. září 2010 kolem 16. hodiny byli přivoláni hasi-
či k hořícím kontejnerům pod Hořičkami u rybníku Požár. 
Podle sdělení Policie ČR s největší pravděpodobností ně-
kdo musel úmyslně podpálit krajní kontejner na papír, který 
shořel úplně. Vedlejší kontejner na plasty sice jenom ohořel, 
ale žárem se speklo víko a musel být vyměněn také. Ohořely 
i blízké stromy a keře. Člověk ani nechce domyslet, co by se 
stalo, kdyby oheň řádil v noci a nebyl tak rychle uhašen.

                                                                        mb

TŘÍDĚNÍ ODPADU
Na nutnost a důležitost třídění odpadu jsme upo-
zorňováni ze všech stran, i v našem Louňovickém 
zpravodaji. Že se třídění odpadu vyplatí, můžeme 
potvrdit konkrétně. Obec Louňovice umožňuje 
svým občanům separaci plastů, papíru, skla, želez-
ného šrotu, elektroodpadu, nebezpečného odpadu, 
pneumatik, baterií a nově také bioodpadu. Odvoz 
a likvidaci komunálního odpadu zajišťuje firma A.S.A. 
Říčany. Obec se navíc zapojila do systému Eko–Kom, 
Ekolamp, Ecobat, Retela, Asekol, Elektrowin. Tyto 
společnosti mají různé finanční motivace ke třídění 
odpadu. Zajímavá je částka od společnosti Eko–Kom 
za vytříděný plast, papír a sklo, která v letošním roce 
dosáhla výše 174.719,– Kč. Za třídění elektroodpadu 
jsme získali 9.500,– Kč a za železný šrot 7.556,– Kč. Za 
uveřejňování materiálu v našem Louňovickém zpra-
vodaji, který motivuje ke třídění odpadu, jsme letos 
získali 4.000,– Kč. Za zřízení sběrného dvoru pro sepa-
raci odpadu obec získala 50.000,– Kč. V loňském roce 
se obec Louňovice místila na 2. místě v krajské soutěži 
„My třídíme nejlépe“ s finanční odměnou 40.000,– Kč.

Díky tomu všemu bylo možné od letošního roku 

nabídnout našim občanům odkládání bioodpadu 
zdarma do Zahradnictví Alfík a zachovat platbu za 
likvidaci odpadu i pro příští rok bez navýšení.      mb

K VÝSTAVBĚ AUTOBUSOVÉHO ZÁLIVU 
NA DOLNÍ NÁVSI
Na podzim 2010 započaly zemní práce na stavbě au-
tobusového zálivu vedle samoobsluhy. Jsou provádě-
ny v rámci praxe studentů 2. ročníku Střední průmys-
lové školy stavební J. Gočára v Praze pod taktovkou 
V. Bálka. Po vykopání základu pro opěrný taras byly 
ve spodních partiích rozeznány středověké terény, 
které jsou po dohodě s PhDr. V. Čtverákem (Ústav 
archeologické památkové péče Středních Čech) ode-
bírány po vrstvách. Obsahují bohatý keramický mate-
riál předběžně datovaný k polovici 15. století. 

Plánované dokončení stavby je na jaře 2011. Výsled-
ky archeologického průzkumu budou prezentovány 
počátkem roku 2011. Na fotografiích ukázky ze sou-
boru zde nalezených goticko-renesančních kachlů.

O. Krutský

Na konec prázdnin byl v Louňovicíh připravený 
program pro děti na celý den – sobotu 28. srpna. 
Dopoledne počasí nepřálo, nepršelo jen v malých 
přestávkách, a tak se na Malování na návsi vypravi-
lo jen několik odvážlivců. Ale i tak se podařilo opět 
pomalovat celou Horní náves a bylo co obdivovat. 

Jenže další déšť nám krásné obrázky zase smyl, takže 
se mnoha obdivovatelů nedočkaly L.
Zato odpoledne už bylo počasí vlídnější a dokonce 
vysvitlo i sluníčko. Ve tři hodiny byl zahájen Fáborkový 
pochod lesem, kterého se zúčastnily na tři desítky dětí. 
V průběhu trasy plnily zajímavé úkoly, zaměřené na po-
znávání a ochranu přírody. Nechyběly ani pohádkové 
bytosti J. Na konci trasy na děti čekala sladká odměna. 

Na závěr připojím dojmy mého vnoučka Daniela 
(8 let), který obě akce nadšeně absolvoval: „Bylo to 
super!“ Obzvlášť se mu líbilo hledání fáborků, po kte-
rých jsme spolu nejprve pátrali při plnění úkolů fá-
borkového pochodu a potom je hledali v obráceném 
pořadí a sundávali po ukončení závodu. Pomalované 
křídami jsme doma měli všechno a fáborkový po-
chod kolem našeho domu, spojený s plněním úkolů, 
které  sám připravoval, musel absolvovat každý, kdo 
k nám přišel na návštěvu J.                                   mb
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Fáborkový pochod lesem.

Vítání občánků

Již druhé letošní vítání občánků do obce Louňovice 
bylo připraveno na pátek 9. září pro 7 miminek, které 
se narodily v měsících květen a červen. (A další letoš-
ní občánci už na vítání čekají!)  Děti z naší mateřské 
školy přednesly hezké básničky, zazpívaly písničky 
a dokonce byla slyšet i hra na flétničku. Pan starosta 

Co nového v MŠ Louňovice?
V Louňovickém zpravodaji č. 2/2010 na straně 11 
jste se mohli dočíst, že při zápisu do naší  mateřské 
školy na školní rok 2010/2011 nebylo uspokojeno 
20 žádostí o přijetí dítěte, mladšího 5 let. A jaký je stav 
v Mateřské škole Louňovice dnes?  Došlo k tomu, že z 
přijatých dětí se několik odstěhovalo či změnilo mateř-
skou školu, a tak na jejich místo mohlo být přijato dal-
ších pět dětí starších 3 let, které v pořadníku čekaly. 

Z učitelského sboru odešla Pavlína Bartáková a na její 

místo učitelky nastoupila Mgr. Marie Exnerová. Eva 
Kurelová nastoupila jako školnice za Marii Susovou.

A co všechno se ve školce podniká? Mají zde kroužek 
hry na zobcovou flétnu, kroužek angličtiny a aerobiku. 
Od září do listopadu jezdí 19 dětí na předplaveckou vý-
chovu do bazénu v Benešově. Minimálně 1x za měsíc 
mají děti divadlo, v prosinci pořádají Mikulášskou be-
sídku a konec roku oslaví pod vánočním stromečkem. 
Za informace děkujeme paní ředitelce.                       mb

tradičně pronesl pěknou a výstižnou řeč, předaly se 
dárky a květiny maminkám, ty se nám spolu s tatínky 
podepsaly do pamětní knihy a pak už zbývalo jen 
udělat společné foto. Všechno se vydařilo, miminka 
byla hodná a křičela jen troškuJ. 

Takže vítejte do Louňovic, noví občánci!                mb
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Zasazení dubu s koloběžkovým závodem

V sobotu 25. září 2010 bylo docela nevlídné počasí 
na to, že na odpoledne bylo naplánované slavnost-
ní otevření nově vystavěné komunikace v lokalitě 
„Střed“ a koloběžkový závod. Na patnáctou hodinu 
se přece jenom počasí trochu umoudřilo a slavnostní 
zasazení stromu (dubu bahenního) uprostřed kruho-
vého prostoru ohraničeného lavičkami a komunikací 
proběhlo za velké účasti občanů a připravených ko-
loběžkových závodníků. 

Komunikace v lokalitě „Střed“ byla vyprojektována 
a postavena podle podkladů Programu pro obnovu 

venkova a za finanční spoluúčasti všech vlastníků 
nemovitostí, pro které nová komunikace slouží jako 
přístupová. Pozemek pro komunikaci byl od soukro-
mých vlastníků obci darován. Společně s komunikací 
byla vybudována i infrastruktura pro nové stavební 
pozemky a klíčem pro rozpočítání nákladů byl počet 
zainvestovaných pozemků. Finanční prostředky byly 
složeny na účet obce od soukromých vlastníků před 
zahájením stavebních prací. Obec Louňovice v této 
lokalitě zainventovala 5 svých stavebních pozemků, 
z nichž jeden už má nového vlastníka a zbylé čtyři 
jsou nabízeny k prodeji. Jeden pozemek a střed loka-
lity byl ponechán jako veřejné prostranství. 

Slavnostní sobotní odpoledne zahájil pěkným proslo-
vem náš pan starosta, odhalena byla pamětní deska 
a za pomoci dětí a některých z rodičů byl zasazen dub.  

Hned na to byl odstartován od Svojetické ulice kolo-
běžkový závod. Prvními závodníky byli naši nejmen-
ší na  odstrkovadlech. Ti nejstatečnější dokázali dojet 
až do cíle sami, přestože pro ně to byla trasa až moc 
dlouhá. Zato závodníci na koloběžkách všech věko-
vých kategorií si užili náramně a nikoho neodradil 
ani drobný déšť. 

Všichni se už těšíme na příští koloběžkové závody, 
nebo třeba na závod na on line bruslích apod. Trať 
máme luxusní!                                                               mb

Burza dětského oblečení
Druhou říjnovou sobotu proběhla v Louňovicích 
v hotelu U sv. Huberta burza dětského obleče-
ní. Tak dlouho očekávaná akce, na kterou jsme 
se my, maminky, tak těšily. 22 prodávajících si 
pronajalo stoleček, na kterém prodávali své zbo-
ží. Mezi prodávajícími byli hlavně maminky, ale 
také babičky, jeden dědeček a jeden tatínek J. 
A bylo co kupovat! Kočárky, autosedačky, jídel-
ní židličky, postýlky, vozík za kolo, dětská kola, 
kosmetika, knížky, boty, látkové plenky, vybave-
ní dětského pokoje... a hlavně oblečení. Vybral 
si opravdu každý J. Od potřeb a oblečků pro 
nejmenší miminka, bylo k prodeji i spousta věcí 
a oblečení pro „velké“ děti. Pro holky i pro kluky.
Za vybrané peníze jsme zaplatili pronájem sálu 
a ještě jsme vybrali 400,– Kč, za které jsme nakoupili 
lopatky, hrabičky, bábovky, velké křídy a další po-
třebné hračky na „naše“ dětské hřiště v Louňovicích.
V únoru chystáme druhou dětskou burzu, která bude 
zaměřena převážně na jarní zboží. Díky zkušenos-
tem z první burzy nastanou „malé – velké“ změny 
v organizaci. Zjistili jsme, že někteří nakupující cítili 
před prodávajícím ostych pořádně se „pohrabat“ 
v nabízeném zboží. V únoru tedy zkusíme od ma-
minek vybrat zboží dopředu, označit je a následující 
den nabídnout k prodeji. Nabídka bude mnohem 

přehlednější, nebude tak „osobní“ a maminky ne-
budou muset stát za svým stolečkem a doufat, že 
k nim někdo zavítá. Bude to však vyžadovat více dob-
rovolníků... Pokud by měl někdo zájem, tak nás pro-
sím kontaktujte J. Více informací na OÚ Louňovice.
Co napsat na závěr? Bylo to prima, každý měl 
nějaký ten obchůdek, popovídali jsme si mezi 
sebou a bylo to pěkně strávené odpoledne.
Naši burzu „zkazilo“ jen nádherné slunečné počasí, 
které zlákalo možné nakupující na procházky příro-
dou J. Chvílemi se zdálo, že je více prodávajících než 
nakupujících.                                   Blanka Lázničková
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PŘIPRAVUJEME PRO VÁS}}}

}}}

AKCE TERMÍN MÍSTO ORGANIZUJE

Louňovická brusle       leden            14.00 Louňovák Čížek

Louňovická běžka   8. ledna            14.00 křižovatka „Y“ I. Petružela

Spolek staromilců   8. ledna           16.00 Restaurace U Henců Kurel, Krutský 

Spolek staromilců 29. ledna           16.00 Restaurace U Henců Kurel, Krutský 

Sportovní ples   5. ledna           20.00 Music-bar Kravín TJ Slávia

Dětský karneval                 ??? Hotel U sv. Huberta            ???

Sportovní sobota SPV       březen          9.00 MŠ D. Řeháková

Ukliďme svět 16. dubna u lesního hřišťátka M. Samcová

Ukliďme svět 16. dubna u křižovatky „Y“ B. Petruželová

Malování vajíček 23. dubna         10.00 knihovna T. Kodejšová  

Čarodějnice 30. dubna         18.00 za hřištěm TJ Slávia D. Řeháková

Beseda s pamětníky 12. června         15.00 Restaurace U Henců P. Čadil

Louňovický tenisák       květen/červen u Formánků J. Formánek

Spirituálkvintet                  ???                    ???              ???

Chytání ryb   4. června           9.00 rybníček u samoobsluhy V. Pšenička

Den dětí   4. června         14.00 hřiště TJ Slávia D. Kodejšová

Cykloenerg.konference 18. června      9 -18.00 Zvonička I. Petružela 

Malování na návsi 29. srpna           10.00 Horní náves M. Boudová

Operní árie                září kostel v Mukařově P. Čadil

Koloběžkový závod 24. září               15.00 „Střed“ P. Čadil

Fáborkový pochod                  ???                    ???              ??? 

Louňovický tenisák                září u Formánků J. Formánek

Běh Voděr.bučinami   8. října              10.00 u hřiště TJ Slávia B. Paleček

Turnaj pétangue 28. října              14.00 plácek Sportklubu O. S. Sportklub

Drakiáda          září – říjen hřiště TJ Slávia T. Doležal

Sportovní sobota SPV               říjen MŠ D. Řeháková

Lampionový průvod   5. listopadu Horní náves D. Kodejšová

Louňovický tenisák 28. prosince hala v Uhříněvsi J. Formánek

Mikulášská besídka 3. prosince.       16.00 U sv. Huberta D. Kodejšová

Vánoční zpívání 17. prosince      17.30 pod Zvoničkou O. Cutych

Rybova mše           prosinec kostel v Mukařově P. Čadil

Humanitární sbírka      dle Diakonie garáž u  hřiště I. Hřebcová

KALENDÁŘ KULTURNÍCH A SPORTOVNÍCH AKCÍ NA ROK 2011

PŘIPRAVUJE SE PRO VÁS JEŠTĚ V TOMTO ROCE
Mikulášská nadílka – v sobotu 4. prosince 2010 od 17.00 hodin v hotelu „U Sv. Huberta“  �  Vánoční pozvá-
ní – v sobotu 18. prosince 2010 od 17.30 hodin v Louňovicích  pod Zvoničkou   � Rybova mše – v neděli 
26. prosince 2010 od 15.00 hodin v Mukařově v kostele Nanebevzetí Panny Marie  �  Louňovický tenisák 
– 29. prosince 2010 v hale v Uhříněvsi  �  Louňovická běžka – 8. ledna 2011 ve 14.00 od křižovatky „Y“  podle 
počasí   � Louňovická brusle  – leden/únor  2011 na rybníku Louňovák podle počasí    � Spolek staromil-
ců – v restauraci U Henců –  8. ledna 2011 od 16.00 hodin na téma „Zmizelé domy“ a 29. ledna 2011 od 16.00 
hodin na téma „Archeologie v Louňovicích“  � Sportovní ples  – 5. února 2011 od 20.00 hodin v Music-baru 
Kravín v Srbíně
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TJ SLAVIA LOUŇOVICE
  SPORT  Ê

V současnosti si naše kluby vedou velmi dobře, občas 
se jim nevyhne menší zakolísání, ale to se stává i v lize.

Začněme od našich nejmenších. Tým přípravky 
se stává pýchou našeho klubu. Trenéru Martinu 
Novotnému a vedoucímu týmu Zdeňku Tomanovi 
se podařilo přilákat a nadchnout mladé talenty ve 
velmi hojném počtu. Velké díky patří samozřejmě 
i rodičům, za jejich ochotu kluky vozit na zápa-
sy a velké povzbuzování při samotném zápase. 
Kluků je hodně. Na tréninku a zápase jich je suma-
sumárum 25. V současné době se v klubu mluví 
o založení minipřípravky. O trošku vzrostlejší svěřen-
ci našeho klubu se snaží, ale současný ročník není 
moc silný a tak výsledky, ani umístění nejsou takové, 
jak jsme je znali z minulosti. Trenér Michal Pavlíček 
do týmu žáků postupně začleňuje kluky z přípravky. 
Což je jen ku prospěchu věci.

Dorostenci se bohužel nemohou moc chlubit tré-
ninkovou účastí. Většina z nich má hodně školních 
povinností a každý soudný člověk pochopí, že vzdě-
lání je přednější. Výsledky tomu také odpovídají, 
současná úroveň našeho dorostu je spíše průměrná, 
ale blízká budoucnost vypadá mnohem hůře. Po této 
sezoně skončí 4 hráči a zřejmě se nám nepodaří tým 
dorostu zkompletovat. Zatím se nám nepodařilo najít 
náhradu na doplnění mužstva, ale děláme vše pro to, 
abychom tým dorostu udrželi.

B tým, neboli Benfika okupuje postupové příčky 
a určitě má na to, aby si kluci zahráli i vyšší soutěž, 
než je čtvrtá třída. Celý tým hraje s velkou chutí, baví 
sebe i diváky. Doslova vynikající jsou domácí zápasy. 
Diváků je hodně a atmosféra je velmi bujará a vese-
lá. Proč by také neměla být, vždyť se našim klukům 
v této sezoně podařilo již třem soupeřům nastřílet za 
jeden zápas deset gólů. Věřím, že kdo se přijde na 
zápas béčka podívat, neprohloupí.

Tým A, vlajková loď Slavie Louňovice, se jako nová-
ček prohání I. A třídou velmi zdatně. Tým je kom-
paktní a je v něm i perfektní parta. Trenér Mašata 
seskládal působivou mozaiku z mladých a starších 
hráčů. Svědčí o tom i tabulka. Po třinácti odehraných 
zápasech ji mužstvo vede s náskokem čtyř bodů. To 
čekal málokdo. Je vidět, že náročné tréninky mají své 
opodstatnění a nesou sladké ovoce.

Jediné mužstvo, které pod naší vlajkou hraje ligu, 
je stará garda. Tým je složen z legend a velkých 
opor, které v minulosti, ale i nedávné současnos-
ti, působili v našich barvách. Vedou si statečně 
a pevně doufají, že se znovu umístí nejhůře do 
třetího místa. Konkurence je silná, ale naše garda 
nikdy neměla malé cíle. Docházka je vynikající, 
věk nehraje roli a radost z fotbalu nikdy nezmizí. 
Fotbalu zdar.      
                                                   Petr Novotný – předseda

Informace o fotbalovém klubu
TJ SLAVIA LOUŇOVICE V LETOŠNÍ SEZÓNĚ

REKORDNÍ VODĚRADY
Rekordní počet 33 účastníků, z toho 9 žen, se sešlo 
tradičně druhou říjnovou sobotu na již 5. ročníku 
Běhu Voděradskými bučinami na 15 km. Slunečné po-
časí s teplotou kolem 10 °C přílákalo na start v 10 ho-
din u fotbalového hřiště Slavia Louňovice borce nejen 
z okolních vesnic, ale i z hlavního města, jižních Čech 
či dokonce zahraniční manželský pár z dalekého Ša-
morína (SK). V barvách Louňovic se tentokrát před-
stavili David Král, Tomáš Doležal, Jan Šunka a Michal 
Záboj. Určitě by si rád zaběhl i Bohouš Paleček, 
sportovec tělem i duší, který byl však zaneprázdněn 
organizací závodu, počínaje vyznačením tratě, regis-
trací závodníků, měřením času a v neposlední řádě 
i vyhlášením výsledků a předáním cen. Za to jemu 

a jeho paní patří od všech běžkyň a běžců velké 
poděkování. O tom, že byli všichni účastnící skvěle 
připraveni svědčí i fakt, že vedle sportovních výko-
nů stačili obdivovat krásu do podzimu zbarvených 
bučin. V cíli se všichni shodli na tom, že tato trať 
mezi Louňovicemi, Černými Voděrady, Jevany a Vyž-
lovkou patří k těm nejkrásnějším, které absolvovali. 
Závěrem jen pro pořádek vítězové jednotlivých kate-
gorií. Mezi ženami zvítězila Markéta Hospodarzová 
z Prahy–Řepy v čase 1:09:50, mezi muži doběhl jako 
první Martin Frelich ze Sokola České Budějovice 
za 54:37. Mezi veterány nad 40 let byl nejrychlej-
ší Tomáš Lendvorský z AC Obora Hvězda v čase 
56:47 a konečně jako první muž v kategorii nad 
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50 let se objevil v cíli u fotbalového hřiště 
Vladimír Černý z AVC Praha v čase1:08:05. 
Do cíle se postupně „propracovalo“ všech 
33 běžců a běžkyň. Všechna čest! Pro mi-
lovníky statistik jsou oficiální výsledky 
k dispozici na adrese: www.behy.cz/files/
vysledky/Voděradské%20bučiny10.doc

Již teď se těšíme na další ročník, který se 
bude konat opět druhou říjnovou sobotu 
roku 2011. Ale proběhnout se můžeme 
v našich krásných bučinách třeba hned 
zítra, co vy na to ?

Jménem všech milovníků sportu a běhu 
obzvlášť vás zdraví Michal Záboj.

DEN STÁTNOSTI A SPORTOVNÍ ODPOLEDNE
28. října 1918 se v rámci Československa obnovila 
několik staletí potlačovaná česká historická státnost. 
Den volna připomíná, že v rámci České republiky na-
vazujeme nejen na Československo, ale kontinuálně 
na historii Zemí Koruny české. Možná proto v sou-
sedním Slovensku tento den státním svátkem není. 
V Louňovicích, stejně jako ve většině českých a mo-
ravských vísek máme lípu státnosti. Letošní rok jsme 
u ní slavnostně odhalili kámen, na němž je kolem-
jdoucím zvěstováno, kdy a proč byla lípa zasazena. 

Proto také ve čtvrtek 28. října 2010 uspořádalo ob-
čanské sdružení Sportklub Louňovice společně s ob-
cí sportovní odpoledne v parčíku v Louňovičkách, 
kde lípa státnosti již druhým rokem roste. Program 
začal přípitkem francouzského červeného vína. Jako 
připomínka na to, že ve Francii skončila 1. světová 
válka tzv. Pařížskou mírovou konferencí a taky proto, 
že jsme pořádali turnaj v pétanque.

Jak můžete vidět z přiložené fotografie, vše se vydaři-
lo. Za slunečního odpoledne se uskutečnily všechny 
avizované aktivity. Cooperův test aerobní vytrvalosti 

podstoupili dva louňovičtí občané. Výkon Jakuba Pe-
lanta 2710 m/12 minut, patří v jeho věkové kategorii 
k vynikajícím. Basebalový zápas vyhrály Louňovičky, 
neboť se dostavily pouze týmy z dolní části obce. 
Hlavního turnaje v pétanque se zúčastnilo osm dvoj-
členných týmů.

Bonbónové rozlosování turnaje proběhlo s drobný-
mi komplikacemi, ale na rozdíl od minulého ročníku 
se již většina účastníků dobře orientovala v pravi-
dlech a některé zápasy byly velmi kvalitní. Ve finále 
zvítězili Jana Kodejšová s Pepou Řehákem nad Lídou 
Svobodovou a Honzou Kockem. 

Těžko říci, zda můžeme pétanque považovat za 
sport v pravém slova smyslu, zejména když pití 
vína je dovoleno. Pétanque je především zábavou, 
které se mohou zúčastnit doslova všichni. „Koule 
tě chtějí takového, jaký jsi“, říkají její vyznavači. 
Proto si dovolujeme už nyní pozvat i vás na příští 
turnaj. Udělejte si poznámku ve svém diáři a v pátek 
28. října v roce 2011 přijďte hrát pétanque do parčíku 
v Louňovičkách.                                       Ivan Petružela                                                
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ROK 2000
Rok 2000 byl v Louňovicích poznamenán rozhod-
nutím zastupitelů obce rozparcelovat a rozprodat 
obecní pozemek u hájenky. Důvodem k tomuto 
rozhodnutí byla nutnost zajistit vlastní finanční pro-
středky obce k realizaci výstavby splaškové kanaliza-
ce a čistírny odpadních vod, protože bez vlastních 
prostředků nebylo možné získat žádnou dotaci. Toto 
rozhodnutí padlo na začátku roku a záměr prodeje 
53 pozemků pro stavby rodinných domů byl uveřej-
něn. Pro vlastní prodej byla uzavřena dohoda s re-
alitní kanceláří Stepp invest a ve velmi krátké době 
bylo 36 pozemků zamluveno. Uzavíraly se kupní 
smlouvy budoucí, i když na prodávaném pozemku 
ještě zrálo obilí a probíhaly teprve přípravy k vý-
stavbě infrastruktury. Podařilo se zajistit všechna 
povolení a ihned po sklizni došlo k parcelaci. Pro vý-
stavbu vodovodu, kanalizace a komunikace byla ve 
výběrovém řízení vybrána firma Aquacon Benešov 
a s Rozvodnými závody Benešov byla dohodnuta 
elektrifikace této nové lokality „U hájenky“.

Další žádost o dotaci na výstavbu kanalizace a čistír-
ny odpadních vod pro celou obec byla v polovině 
roku opět zamítnuta, ale ke konci roku byla podána 
na Státní fond životního prostředí žádost nová, lépe 
propracovaná a upravená.

Na začátku roku proběhla v obci dotazníková akce 
ke zjištění zájmu občanů o zavedení splaškové kana-
lizace a plynu. Obyvatelé projevili nebývalý zájem, 
zejména o kanalizaci. Obec obdržela  dokonce 
finanční dar 20.000,– Kč od paní V. na podporu vý-
stavby kanalizace. 

Byla zahájena jednání s plynárenskými společnost-
mi Českomoravská plynárenská a Středočeská ply-
nárenská. Podmínky Českomoravské plynárenské, 
jejíž síť měla být přivedena od Kostelce nad Černými 
lesy, byly pro obec výhodnější než podmínky Stře-
dočeské plynárenské, která plánovala svou trasu od 
Strašína přes Babice do Mukařova.

Rozvodné závody Benešov častým ořezáváním větví, 
které zasahovaly do drátů elektrického vedení, zne-
tvořily lípu v kamenné lavičce nad Horákem tak, že 
musela být pokácena. Na jejím místě byla vysazena 
lípa nová poté, co bylo vrchní elektrické vedení od-
straněno a nahrazeno vedením zemním.

V průběhu roku 2000 se řešilo několik nepříjemných 
událostí. Po dodávce dlažby na budované komunika-
ce obce došlo ke krádeži europalet, které byla obec 
povinna vrátit dodavateli. Policie pachatele zjistila 
(už bez palet), případ ohodnotila jako přestupek 
a předala k dořešení na Městský úřad Říčany. Tam 
sice pachatelům přikázali splatit náhradu škody, ale 
ti ji už obci nezaplatili.   

Zjištěni byli také mladí nezletilí viníci rozbitých oken 
domu č.p. 13 proti obecnímu úřadu. I když šlo o neu-
držovaný objekt, věc se okamžitě řešila. Viníci po dobu 
14 dní uklízeli za trest horní náves a přilehlé ulice. 

14. dubna v podvečerních hodinách propukl  požár 
v neudržované budově stodoly v areálu bývalého 
Jednotného zemědělského družstva. Hořela zde sta-
rá sláma. Přes zásah hasičů se oheň znovu rozhořel 
i následující den, kdy se jej teprve podařilo úplně 
zlikvidovat. 

16. května nalezl traktorista, který oral pole v Louňo-
vičkách, na I. hrázi, paní Věru Novákovou bez zná-
mek života. Přivolaná policie cizí zavinění nezjistila 
a podle jejího šetření zemřela paní Nováková přiro-
zenou smrtí. Pro obecní úřad Louňovice to zname-
nalo identifikovat mrtvou, zapečetit dům, postarat se 
o její zvířata a zjistit pozůstalé.

Obec odkoupila pozemky za fotbalovým hřištěm 
k budoucímu využití pro sportovní účely od tří  vlast-
nic, které je získaly v rámci restituce.

Soudní spor o určení vlastníka samoobsluhy byl 
konečně ukončen ve prospěch obce Louňovice 
a v květnu byla budova oficiálně převzata od Jednoty 
OD Říčany, která už byla v likvidaci. 

Ukončen byl také soudní spor o pozemky, které obec 
směnila se Školním lesním podnikem Kostelec nad 
Černými lesy pro stavbu úpravny vody. Krajský soud 
v Praze změnil rozsudek Okresního soudu Praha–vý-
chod a žalobu zamítl. Stav tedy zůstal nezměněn.

V průběhu roku obec vedla jednání s rodinou Urba-
nových ohledně přístupové cesty k mateřské škole 
a k novým bytům, která byla v minulosti vybudová-
na na části jejich pozemku. Další zdlouhavá jednání 
se vedla s rodinou Krákorových ve věci rozšíření 
a úpravy křižovatky na II. hrázi, které zasahovaly i do 
části jejich pozemků. Naopak úspěšné byly dohody se 
soukromými vlastníky nových komunikací v Louňovič-
kách po rozdělení jejich pozemků na stavební parcely 
a došlo k převodu do majetku obce buď darováním, 
nebo za 20,– Kč/m2. Úspěšná byla jednání i s manžely 
Květoňovými, kteří přenechali obci část svého pozem-
ku v zatáčce u bývalého kina pro zajištění chodníku.

Během měsíce května bylo brigádnicky upraveno ve-
řejné prostranství na Zvoničce a vzniklo zde dětské 
hřišťátko. Nádherné bylo nadšení a ochota občanů 
přiložit ruku k dílu nebo třeba jen přispět finančně. 
Ze sponzorských darů se zakoupila klouzačka, hou-
pačky, lavičky, prolézačky, kladina, pískoviště. Největ-
ší podíl na uskutečnění této akce měl Roman Čížek..

Na podzim proběhly volby do třetiny Senátu ČR 
a do krajských zastupitelstev. V Louňovicích tradičně 
nejvíce hlasů obdržela Občanská demokratická stra-
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na. Veřejná zasedání byla dvě. Na prvním – 21. dubna 
2000 se zúčastnilo 50 občanů, byl vysvětlen důvod 
rozparcelování a prodeje obecního pozemku proti 
hájence, stav příprav na výstavbu kanalizace a čis-
tírny odpadních vod,  podány informace o jednání 
k plynofikaci obce, znovu vysvětlen systém likvidace do-
movního odpadu a důvody zdražení vodného. Podobný 
program byl i 22. září za účasti 80 občanů. Hostem zde 
byl zástupce společnosti Ropid, který informoval o inte-
grované autobusové dopravě linek 381, 382 a 387.

Během roku 2000 se v obci narodilo 5 dětí, přistěho-
valo se 30, odstěhovalo 7 a zemřelo 11 občanů.

Pro děti se v březnu uskutečnil maškarní bál, v červ-
nu den dětí a v prosinci mikulášská nadílka. V lednu 
nechyběl tradiční sportovní bál.

Konec roku byl zakončen vánočním zpíváním a sou-
sedskou sešlostí na návsi před hotelem U sv. Huber-
ta. Vánoční koledy tentokrát zahrály a zazpívaly děti 
říčanské Lidové školy umění.                            bh a mb

������������������������������

Významná osobnost obce
Obec může udělovat svým občanům různá ocenění. 
Mezi nejvýznamnější určitě patří titul „Významná 
osobnost obce“. Zastupitelé obce Louňovice roz-
hodli o udělení právě tohoto ocenění osobnosti 
– Pavlu ČADILOVI, jehož život je silně spjat s obcí 
a její historií, a to za zásluhy o významný přínos pro 
rozvoj obce. Tento titul náš bývalý starosta obdržel 
7. října 2010 v rámci jím pořádaného rozloučení se 
spolupracovníky, se kterými posledních 20 let v obci 
spolupracoval. Toto rozloučení navazovalo na poslední 
zasedání zastupitelstva uplynulého volebního období. 

Ve stejný den se Pavel Čadil i oficiálně dozvěděl, že 
byl svými Louňováky přihlášen do 2. ročníku soutě-
že STAROSTA ROKU. Přihláška byla podpořena 120 
podpisy občanů Louňovic (tak málo pro nedostatek 
času), kteří tak vyjádřili svoji podporu, poděkování 
a uznání svému starostovi obce.                                 dk

Slovo bývalého zastupitele
Jednoho podzimního dne roku 1990 jsme kráčeli 
s Pavlem Čadilem ke Zvoničce nahoru. Bylo po prv-
ních svobodných volbách do obecních zastupitelstev 
a naším cílem byl obecní úřad, kde jsme jako nově 
zvolení zastupitelé měli ze svého středu zvolit starostu. 
Oba jsme cítili určité vzrušení, Pavel o něco víc, neboť 
jeho aspirace mířily ke zvolení na první místo v obci. 
Převzít tuto odpovědnost v době, kdy lidé od nového 
vedení obce očekávali rychlé a razantní změny, nebylo 
zase tak jednoduché. Obci chyběl vodovod, kanalizace, 
byla poddimenzovaná elektrická síť a další věci, důleži-
té pro spokojený život občanů. Neznal jsem do té doby 
Pavla nijak extra důvěrně, ale po jeho zvolení starostou 
jsem pochopil, že to byla velmi správná volba. Šestnáct 
let jsem ho mohl pozorovat v louňovickém zastupitel-
stvu a musím veřejně uznat, že takové pracovní i lidské 
nasazení ve prospěch obce jsem nikde jinde neviděl. 
Dnes, po dvaceti letech, máme v Louňovicích všech-
ny sítě, novou mateřskou školku, nové byty, mnoho 
dalších věcí a obec se rozrostla na více než dvojnáso-

MÍSTO ÚVODNÍKU
Tak je to tady, volby jsou za námi a Louňovice mají 
nové vedení. Tedy částečně nové. Šest z bývalých za-
stupitelů zůstalo. Nový je starosta, a že dojde ke změně 
se vědělo také dopředu. Neskrývám, že mě výsledek 
voleb potěšil. Lidé patrně ocenili minulou práci a sna-
žení víc, než kritiku a hezké proklamace. Blahopřeji 
všem, kteří uspěli a přeji jim i nám, aby se práce da-
řila. Těm, kteří uspěli méně, či jsou ze svého výsledku 
zklamáni, chci říci, že pokud je jejich zájem o obec 
a život v ní opravdu tím, na čem jim záleží, mají šan-
ci. Ta šance spočívá ve smysluplné, nezištné a trvalé 
práci na zlepšení vzhledu obce, využití volného času, 
organizaci akcí pro mladou i starší generaci atd. atd. 
Za čtyři roky při příštích volbách již budou mezi spolu-
občany daleko známější a s větší šancí na úspěch.

Nehodlám dnes hodnotit ani vypočítávat, co se nám 
za uplynulé roky podařilo. Kdo má otevřené oči 
a chce vidět, ten to ví a ty, kteří jen kritizují, by to stej-
ně ke změně názoru nepřivedlo. Chci dnes na závěr 
své dvacetileté starostovské kariéry poděkovat všem, 
kteří se na našich úspěších podíleli. Nebyli to jen za-
stupitelé a zaměstnanci obecního úřadu, ale až na 
malé výjimky prakticky všichni obyvatelé Louňovic. 
Z jejich příspěvků jsme společně s dotacemi a výnosy 
z prodeje a pronájmu majetku obce financovali ná-
ročnou výstavbu infrastruktury. Jejich připomínky 
a názory byly pro nás cenné při přípravě projek-
tů. Řadu příznivců, kteří nám svou prací, radami 
a dary pomáhali, jsme měli i mimo obec. Všem patří 
můj dík. Zbývá pár slov na adresu těch, kteří nám 
práci neulehčovali, ale spíše naopak. Přál bych si, 
aby pokud se už rozhodli v Louňovicích žít, bylo 
předmětem jejich zájmu to, jak mohou obci pomoci 
a ne to, jak by šlo něco zpeněžit, nebo získat pro sebe 
výhodu na úkor ostatních. Tento způsob myšlení 
a jednání neprospívá nikomu, je samotné nevyjíma-
je. Chci věřit, že si to sami uvědomí.

Hodně úspěchů obci a každému z vás přeje 

Pavel Čadil, bývalý starosta
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HLAVNĚ O JEHO STAROSTOVÁNÍ
Pavle, mohli bychom se zeptat na počátky tvé práce 
pro obec? 
Řekl bych, že co se týká první větší činnosti pro obec, 
tak ta začala kolem roku 1975, kdy se začala stavět 
mateřská škola. V té době jsem bydlel s rodinou 
v Praze a v rodných Louňovicích jsem stavěl dům. 
Mateřská škola tady chyběla a my, rodiče malých dětí, 
jsme ji chtěli. Tehdejší předseda Místního národního 
výboru Josef Hejl prohlásil: „My zajistíme peníze 
a vy se postarejte“. Organizovaly se brigády a v rámci 
akce „Z“ jsme celá parta mladých začali stavět školku. 
V roce 1979 byla naše mateřská škola dokončena 
a dodnes slouží našim nejmenším. To byl tak nějak 
začátek mé práce pro obec, tedy mimo sport (pozn. 
pro fotbalovou Slavii).
Koncem 80. let minulého století jsem byl po dvě 
volební období členem (aktivistou) finanční komise. 
Protože jsem neměl tehdy požadovanou stranickou 
příslušnost, nikdy jsem nebyl předsedou této komi-
se. V té době, to už jsem se zase natrvalo vrátil do 
Louňovic, se začalo pracovat na vodovodu. Bylo to 
ještě za předsednictví Pepy Minaříka. 
Pak přišel rok 1989 a v listopadu 1990 volby do obec-
ních zastupitelstev. Bylo to nějak přirozené, že my, 
kteří jsme o dění v obci měli zájem, jsme s náležitou 
euforií kandidovali. 
Zvolilo se 9 členů zastupitelstva a ti mě jmenovali 
starostou. 

… a po prvních volbách? 
Nadneseně se říká, že se tehdejší obce přebíraly 
v hrozném stavu, jako „spálená a prohospodařená 
zem po čtyřicetileté vládě bolševika“. Ale v Louňovi-
cích jsme obec převzali v dobrém stavu, s poměrně 
rozsáhlým majetkem (pozemky, lesy, mateřská škola, 
drobná provozovna a další). Místní národní výbor 
a následně obecní úřad sídlil v 1. patře restaurace 
„U Šindelářů“ (nyní hotel „U sv. Huberta)“. Po resti-
tucích bylo nutno obecní úřad vystěhovat. Přemístil 
se do budovy naproti, kde sídlí dosud. Úsilovně se 
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pokračovalo na přípravách výstavby vodovodu a ka-
nalizace, řešilo se veřejné osvětlení, posílení elektric-
kých rozvodů, pracovalo se na úpravách veřejných 
prostranství a další a další.

Důležité bylo, že jsme měli dobré zázemí, byli jsme 
všichni Louňováci, znali jsme se navzájem a táhli za 
jeden provaz. To, že v tak malé obci nemůžeme být 
anonymními zastupiteli, nás zavazovalo. 

Zároveň jsme všichni razili zásadu, že v čele obce 
jsme proto, že si nás zvolili lidé, kteří očekávají, že se 
na nás mohou kdykoli obrátit, ať už pro radu nebo 
pro pomoc. Někdy jsme se setkali i s tvrdou kritikou. 
Ale to k této práci patří. 

Můžeme se něco dozvědět o práci zastupitelů? 
Zastupitelé pracovali a dodnes pracují ve svém vol-
ném čase a za symbolický „desátek“. Přestože v za-
stupitelstvu byly někdy i třenice, nikdy nepřerostly 
do osobních sporů, vždy se jednalo na věcné úrovni. 
Toho si cením.

Hned po prvních volbách jsme se dohodli, že se bu-
deme scházet každých 14 dnů (když bylo třeba, byla 
jednání i častější) a budeme všechny záležitosti obce 
společně projednávat a řešit. Dá se říci, že po celých 
20 let práce zastupitelů byla týmová a ku prospěchu 
obce. Nikdo nikdy nebyl odvolán, jen několik málo 
volených zastupitelů na svou funkci rezignovalo. 

Proč?
Z časových důvodů, měli jiné představy o práci v za-
stupitelstvu a rozhodování. 

Jaký je rozdíl mezi prací pro obec dnes a tehdy?
Když chcete něco budovat, musíte na to mít pení-
ze. Shánění financí nebylo nikdy jednoduché. Můj 
předchůdce, Pepa Minařík, říkával: „Ty v…, kde by se 
nechaly sehnat prachy?“ Po mé odpovědi, že o tom 
patrně rozhoduje pan x….., prohlásil: „Dovez ho sem 
a vezmeme ho pod líh!“ Touto cestou jsme po roce 
1990 ale nikdy nešli.

Doba po revoluci se vyznačovala zejména jednoduš-

bek. Podíváte-li se do ostatních obcí i měst v blízkém 
i vzdálenějším okolí, nikde za uplynulou dobu nebylo 
vykonáno tolik práce, vzhledem k možnostem, které 
menší obec má.

Myslím si, že občané Louňovic by měli vyslovit Pavlu 
Čadilovi velké uznání a poděkování za vše, co v zása-
dě zadarmo, pro obec za dvacet let vykonal. 

  Jan Svatoš , bývalý místostarosta obce Louňovice

Slovo zastupitele
S panem starostou Pavlem Čadilem se setkávám 
již od mého dětství. Když jsme s tátou chodili na 
procházky a potkali ho, potřásli si s tatínkem rukou 

a zabředli do rozhovoru. Já jen tiše poslouchal a 
obdivoval jeho práci, jak naši obec postupně vylep-
šuje. Později, když jsem nastoupil na vysokou školu, 
mě čím dál tím víc začala zajímat samospráva obce. 
Kandidoval jsem tedy na post zastupitele, abych se 
mohl této činnosti plně věnovat. Po nastoupení do 
zastupitelstva jsem měl šanci pana starostu více po-
znat. Mé očekávání nejen splnil, ale i předčil. Velmi 
obdivuji jeho moudrost a klid, s jakým řeší vzniklé 
problémy. Svým osobitým  humorem nás vždy roze-
smál a pobavil, obzvlášť historkou, jak byl u kadeř-
nice…J  
Jsem vděčný za jeho přínos naší obci a jeho působ-
nost v ní.                                                       Jirka Peterka
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ším jednáním na úřadech, nefungoval ten moloch 
(a přesto jsme tehdy všichni na něj nadávali – netušili 
jsme, jak se byrokracie rozroste). K čemu tehdy stači-
lo 5 razítek a úřednických podpisů, tak nyní je zapo-
třebí alespoň 20. Počátek 90. let se vyznačoval nadše-
ním nově budovat, strachem bývalých – přežívajících 
úředníků a nových, kteří neměli zkušenosti. Možná 
proto bylo jednání vstřícnější. Vzpomínám si, že jsme 
na okresním úřadu žádali o půjčku – milion (tehdy 
velký peníz), předložili jsme záměr, byl schválen a do 
týdne jsme měli peníze na účtu. Trochu bagatelizuji, 
ale opravdu – úřednický postup nebyl tak složitý. 

„Starostoval“ jsi po 5 volebních období. Jaká byla 
spolupráce se zastupiteli? 

Se všemi dobrá. Opravdu – v souhrnu – s každým 
zastupitelstvem. Protože mými spolupracovníky byli 
vždy ti, se kterými jsme byli společně naladěni. Ne-
přemýšleli jsme v kategorii týdnů či měsíců, ale let 
– nechtít vše hned a teď.

Po celou dobu starostování jsem razil heslo: „Být 
připravený“. To znamená mít dopředu připravené 
vize, studie, záměry, projekty, mít vyřízena stavební 
povolení. Potom se nečekaně objevil dotační titul, 
a kdo byl připravený, tak uspěl. Díky tomu se podaři-
lo upravit mnohá veřejná prostranství, vystavět chod-
níky, opravit rybníček, rozšířit hřbitov a další. 

Za několik let nás bude 1000. Máš radost, jako patri-
ot, jak se rozrůstáme? 
Mám, ale začal bych z opačného konce. V roce 1989 nás 
v Louňovicích žilo asi 370 (mluvím o trvale hlášených). 
Máme nové, přistěhované. Rodíme se. Ale i umíráme. 
Z tehdejších pamětníků je čtvrtina po smrti. Noví ještě 
nemají na co vzpomínat a natož pamatovat si a zbývající 
starousedlíci mají „krátkou paměť“…. Vzpomene si ně-
kdo, jak se tu žilo třeba jen před 25 lety? Co tu všechno 
chybělo? Spíše se vzpomíná na to, co bylo kdysi lepší. 
Léto bylo létem a zima zimou. Les nebyl zaneřáděný, 
voda čistá …, ale chodilo se pro ní s kbelíkem. Zapomíná-
me… Jedna příhoda – rodačka, když jsem jí povídal o bý-
valých 2 rybnících, jejichž hráze jsou k vidění tady v lese 
u Svojetic, se divila, a že o nich vůbec nic neví. 
A proto organizujeme setkání pamětníků, abychom si 
historii připomínali a dávali dohromady podklady pro 
kroniku obce.

A co noví Louňováci?
Naši noví, přistěhovavší se? Jsem příjemně překva-
pen, jak se zapojují. Naše obec se nikdy, ani v do-
bách „lufťáků“, nedělila striktně na starousedlíky 
a chataře. To si pamatuji už jako kluk a to se zachova-
lo. Přijímali jsme mezi sebe chataře, stejně jako dnes 
ty, kteří se rozhodli v Louňovicích postavit svůj dům 
a bydlet tady. 

Na čem si myslíš, že máš lví podíl? 
Asi ta voda… Vzpomínám si, jak jsme provizorně 
zprovoznili první dva vrty v louce pod Louňovákem, 
natáhli hadici až k silnici a cisternou rozváželi vodu 
do vyschlých studní v obci. 

Potom se vystavěla úpravna vody a natáhl se vodo-
vod po celé vesnici. Řešily se problémy s úpravou 

vody, budovaly se nové posilující vrty, vystavěl se vo-
dojem, vychytávaly se nedostatky v rozvodech vody. 
V poslední době se zdárně řeší napojení na přivaděč 
vody z Želivky. Vlastně mě voda provází celou mojí 
starostenskou „kariérou“. 

Z toho je vidět, že práce pro obec je běh na dlouhou 
trať. Tady to trvalo zhruba 22 let.

Máš pocit, že se Ti něco opravdu nepovedlo? 
Nemám pocit, že by došlo k nějaké fatální chybě. 
A to mluvím za celé zastupitelstvo a jeho rozhodování. 
Dám ruku do ohně za každého, který tam seděl, že zde 
nebyl ze zištných důvodů, nebo že by byl manipulován. 

Možná „něco“ (konkrétně mě nic nenapadá) mohlo 
být lépe. „Po válce je každý generál!“

Dám jeden příklad. Plynofikace obce byla napláno-
vána z Limuz přes Kostelec nad Černými lesy, vše 
bylo připraveno pro realizaci, finanční podmínky 
byly dohodnuty. Jenže projekt nevyšel. Tehdy jsem si 
říkal: „Hele hochu, to jsme asi prokaučovali, neměli 
jsme se tenkrát rozhodnout jinak?“ Nakonec se řeše-
ní našlo a pro obec velice výhodné. 

No, a pak mě mrzí, že není dotažen projekt domu se-
niorů na místě bývalé Baťovny, sportovní areál vedle 
hřiště TJ Slávia Louňovice nebo vize nástavby nad 
prodejnou. 

Během našeho rozhovoru jsem se starostou chodila 
po obci. Vyšetřil si na mne čas, když kontroloval po-
stup práce na přivaděči vody ze Želivky od Svojetic 
a další práce ve vesnici. Když jsem viděla „flastry“ po 
bývalých výkopech a občas jsem zakopla o nerovnos-
ti na cestě, tak mne napadla další otázka:

Po dobu tvého starostování byly často celé Louňovi-
ce rozkopány (vodovod, kanalizace, plyn)... Co na 
to naši občané?

Říká se, že když se v lese kácí, tak létají třísky. Chceme, 
aby vše bylo hotovo a aby nás to zatěžovalo co nejmé-
ně. Ale ono opravdu nejde elektrifikovat a výkopem 
zároveň vést vodovod, kanalizaci či plyn. Věřím, že 
z pohledu občana by bylo lepší jednou obec rozko-
pat a pak mít vystaráno. Ale nejde to z technického 
hlediska, ale hlavně z důvodů financování. Zejména 
získávání dotací nikdy nebylo jednoduché a bez dota-
cí by obec nebyla schopná ufinancovat všechny akce, 
které za posledních 20 let zrealizovala. Ale souhlasím, 
že ideální by bylo rozkopat vždy jen jednu ulici, polo-

Čistička odpadních vod.
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žit všechny sítě, a potom vybudovat pěknou komuni-
kaci, nejlépe i s chodníky a dešťovkou. 

Jací jsme my, Louňováci, občané? Hodní nebo zlobiví?
Je celá škála charakterů – naše obec a naši občané 
v tom nejsou výjimkou. Dá se ale říci, že z 95 % jsou 
Louňováci slušní, poctiví, obětaví, hodní a příjemní. 

Chodil jsi na schůzky s ostatními starosty, jaké měli 
oni zkušenosti?
Ano – krátce po revoluci byly v rámci tehdejších 
okresů pravidelné porady starostů. Pak jsme se 
scházeli v rámci řešení společných problémů, nebo 
potkávali na seminářích apod. Sdělené zkušenosti 
z jiných obcí vždy byly a jsou neocenitelnou pomocí 
a povzbuzením pro další práci. Každá obec má ve 
své správě také majetek a ne všude s ním naložili 
zrovna nejlépe. Naši předci zanechali Louňovicím 
pěkný majetek – pozemky, lesy, budovy… Někte-
ré pozemky byla obec nucena prodat, aby mohla 
zajistit svůj finanční podíl zejména na výstavbě 
vodovodu a kanalizace. Jsem rád, že mohu s čistým 
svědomím říci, že jsme sice nějaké pozemky proda-
li, ale naopak jsme nové pozemky do majetku obce 
získali. Nic jsme neprohospodařili. 

Kdy jsi už nechtěl starostovat a kdy tě překvapilo, 
že jsi byl zvolen?
V posledním volebním období. V roce 2006 jsem 
si říkal, že skončím, ale argumenty lidí, že přece 
neodejdu od rozdělané práce, mě přesvědčily, že 
alespoň zůstanu v zastupitelstvu. Tak jsem kandido-
val. Zařadil jsem se na poslední místo kandidátky, 
jenže lidé mě „vykroužkovali“ zase na první místo. 
Nebudu popírat, že mě to potěšilo. Tak starostuji, ale 
opravdu už poslední období. (pozn. tento rozhovor 
se uskutečnil 25. srpna 2010)

Co budeš dělat po listopadových volbách – budeš 
objímat stromy jako jeden… politik?
Já nejsem politik, vždy jsem kandidoval za nezávislé. 
Do lesa jsem sice letos v létě začal více chodit, ale pro-
tože rostly houby. 

Po volbách předám „otevřené šuple“. Se vším, co bylo 
uděláno, co je rozpracováno a co je v návrzích, pro-
jektech, rozpočtech… 

S prací pro obec určitě neskončím. Na to jsem s Lou-
ňovicemi příliš svázán.

Ale několik prvních měsíců po volbách se v žádném pří-
padě nebudu vměšovat do práce nového zastupitelstva. 
Ani kdybych byl přizván. Oni si musí stanovit, jak budou 
pracovat. Pak rád, podle svých možností, pomohu. 

Prozradíš nám svoji vizi, jak by měly vypadat naše 
Louňovice za, dejme tomu, 10 let?
Za posledních 20 let se tady dělala rumařina…

Cože?
...převážně se kopalo, ukládaly se do komunikací sítě. 
Z původních silnic nezůstalo mnoho netknuto. Teď je 
předně potřeba zajistit nové povrchy všech místních 
komunikací, opravit mostek na hrázi rybníku Požár. 
Prospěšné by bylo vhodně využít pozemky za fot-
balovým hřištěm pro sport, bývalou „Baťovnu“ třeba 
pro naše seniory. Nastává čas a prostor věnovat se 
šperkování, zkrášlování a vylepšování našeho okolí.

Snad i nastává doba věnovat se nejen sami sobě, ale 
také svému okolí, neuzavírat se do svých domovů. 

Pavle, děkuji za rozhovor a za nás, Louňováky, dě-
kuji za všechnu tvoji práci pro obec. Její výsledky 
jsou vidět na každém kroku. A to ti nikdo neodpáře. 

 Bronka Udržalová                           

SPOLEČENSKÁ RUBRIKA
SRDEČNÉ BLAHOPŘÁNÍ 

POSÍLÁME KE KULATINÁM, PŮLKULATINÁM 
A VŠEM NAROZENINÁM PO 80

Listopad 2010  
* Ludmila Svobodová, Josef Pátek, Jaroslava Vlachová, 

Vilém Růžička, Karel Král, Marie Boudová, 
Jaroslava Tomková

Prosinec 2010  
* Alena Matějčková, Jan Bouda

Leden 2011 
 * Jiří Novák, Marie Fraňková, Jaroslava Kurelová, 

Jaroslava Susová

Únor 2011 
* Jarmila Vobrová, Jaroslav Soukup, Jiří Mejsnar, 
 Josef Horáček, Jarmila Horáčková, Miloš Černý 
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Paměti Josefa Jíry••• •••
Pokračování Pamětí Josefa Jíry z předcházejícího čísla.

V roce 1945 si mě vzal bratr František do péče a odjeli 
jsme společně do nového domova. Byly to Vejprty 
v Krušných horách. Náš byt byl asi 200 m od státní 
hranice. Po třech letech pobytu jsem opustil Vejprty 
natrvalo z důvodu nástupu na vojnu. Jako voják jsem 
pracoval v uhelných dolech v Dolním Litvínově. Zby-
tek vojny jsem odsloužil v Klatovech, Vimperku a na 
Špičáku, kde jsme budovali telefonní sítě.

Po ukončení vojny jsem se nakrátko vrátil do Louňovic 
a poté natrvalo v roce 1950 do Prahy, kde žiji již 60 roků.

V roce 1950 jsem se oženil. Po 55 letech v tomto man-
želství mi zemřela moje manželka. A tak jako vdovec 
žiji sám. S mojí manželkou máme dvě děti. Syna, kte-
rý je právníkem a dceru, která při svém zaměstnání 
používá cizí jazyky. Jinak všichni moji sourozenci již 
zemřeli.

Otec v obci Louňovice konal služby pro obecní úřad 
jako poselák. Veškerá usnesení z obecního úřadu, 
která byla zaměřena na občany, doručoval osobně 
nebo veřejným oznámením, to bylo formou bub-
nováním na buben a to na určitých místech v obci 
a nahlas četl pokyny z obecního úřadu, týkající se 
občanů. Tuto oznamovací činnost jsme také jenom 
výjimečně prováděli já i můj bratr Jaroslav. Náš otec 
byl v obci všeobecně aktivní. On ovládal takzvané 
proutkaření, to je objevování pramenů vody. Na 
základě těchto skutečností kopal na požadavky ně-
kterých občanů studně. Ono to proutkaření nemohl 
provádět každý. To působilo jen na některé osoby. 
Ten hlavní důvod jsem se nedozvěděl. Ovšem mě to 
šlo, ale bratru Jaroslavovi již ne. Otec rovněž vyklepá-
val kosy a srpy mnohým občanům.

Já jsem byl jednoho dne sám doma, v tu dobu venku 
pršelo a byla silná bouře. To jsme již měli postavený 
nový dům. Stál jsem v kuchyni na pravé straně u ku-
chyňského sporáku. Najednou zahřmělo a po levé 
straně po zdi jako rozžhavený šíp to rychle přilétlo 
a vylétlo to zadním okénkem, pochopitelně zavře-
ným, ven. Po určitých konzultacích jsem zjistil, že to 
byl kulový blesk.

Otec chodil sekat trávu některým Pražákům, kteří 
měli v Louňovicích své vilky. V době okupace Němců 
sekal také trávu v jedné vile, kterou měli zabavenou 
Němci. Stala se taková příhoda. Otec v té okupované 
vile sekal trávu a musel se starat o kozu, kterou tam 
měli. Jednoho dne vstoupil na náš dvorek německý 
důstojník. Otec vyšel z kuchyně a postavil se na ve-
randičce. Ten Němec na něj křičel, ale otec mu nero-
zuměl. Já jsem trochu němčinu ovládal z měšťanky, 
a tak jsem to otci trochu překládal. Otec mu nakrmil 
tu jeho kozu mokrou čerstvou trávou a ona mu chcíp-
la. On na otce stále křičel. Otec, jak stál tváří v tvář 
tomu Němci, oběma rukama škubnul za košili a řekl 
mu česky: „Tak mě zastřel“. On po krátké chvíli ode-
šel. Tak jsem si oddychl, neboť jsem stál vedle otce.

Když přišel čas roku 1945, tak z lesa od hájovny vy-
cházeli sovětští vojáci, zcela zubožení. Někteří se utá-
bořili na okraji lesa, kde je nyní louňovický hřbitov 
a na který můj otec přivezl na nákladním voze tůje ze 
zámku Průhonice. Kdo byl vlastníkem auta, jsem se 
nedozvěděl. 

Ale vracím se k těm sovětským vojákům. Já a Lojza 
Čermák, bratr Milušky Haškové, jsme ze zvědavosti 
k těm vojákům chodili, ale my jim mnoho nerozuměli. 
Jednoho dne nám nabízeli koně. Po určitých slovních 
výměnách nám ho darovali. Ale ještě před tím na tu ko-
bylu připustili hřebce. Po dohodě s Lojzou jsem toho 
koně přivedl domů. Otec byl vyděšen, co to domů při-
vádím. Tak jsem toho koně daroval panu Minaříkovi.

V toto závěrečné okupační období k nám přišel Vác-
lav Šindelář. To byl bratr Františka Šindeláře, později 
slavného fotbalisty. Měl pušku přes rameno. Vylezl 
si na řebřík, který jsme měli postavený směrem na 
půdu. Říkal, až poletí letadlo, tak ho sestřelím. Ne-
trvalo dlouho a skutečně letadlo bylo k vidění. On 
sundal pušku z ramene a vystřelil. Poté odešel.

Jednoho dne řekl náš otec: „Kluci, tady nemají chle-
ba, tak musíte pro něj jeti do Doubku“. Volba padla 
na mě Josefa. Když jsem se v Doubku blížil k pekár-
ně, tak v protisměru chodili Němci, kteří opouštěli 
naši republiku. Já jsem jel velice pomalu. Tu náhle 
z toho procesí vystoupil německý voják přímo proti 
mně. Já jsem rozkročmo zastavil. On na mě německy, 
abych mu dal toto kolo. Škubnul s kolem a já spadl 
do škarpy. On říkal, že musí pryč. Někdo z domácích 
mi řekl, ať jdu do Mukařova a tam mi řeknou, co bude 
dál. Oni už tam měli nějakou bezpečnostní komisi. 
Napsali mi něco na papír a abych to předal Františku 
Šedivému v Louňovicích. To jsem udělal. Společně 
jsme šli po louňovické hrázi na státní silnici, kde pro-
cházeli Němci směrem k Mukařovu. František Šedivý 
zastavil jeden vůz a když spatřil jízdní kolo, tak jim 
ho vzal a řekl: „Tak tady máš kolo“. Nemělo však tako-
vou hodnotu jako to moje.

Jednoho dne jsme s Lojzou Čermákem na hrázi 
u rybníku Požár pozorovali, jak Němci odcházejí. 
Tu k nám přistoupil jeden muž, dodnes nevím, kdo 
to byl a chtěl, abychom tento pancfaust odnesli do 
lesíka za státní silnicí směrem k Žernovce. Tam že 
na to čekají. Volba padla na Lojzu. Když s tím přešel 
státní silnici, tak na nákladním autě přijížděli němečtí 
vojáci. Tu se ozvala střelba z lesa směrem na ty Něm-
ce. Oni vyskákali z auta a vytvořili rojnici. Výsledek 
byl takový, že Lojza Čermák dostal střelný zásah do 
horní části nohy. Takto byl převezen do nemocnice 
v Českém Brodu.

V toto časové údobí se před naším domem objevil 
kočár tažený párem koní. Z kočáru vystoupil so-
větský důstojník s tím, že se u nás ubytuje. Kdo ho 
k nám z obce poslal, jsme se nedozvěděli. On to byl 
lékař a z pokoje si udělal ordinaci. Koně s kočárem 
byli na dvorku.
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Jednoho dne k němu přišel voják na ošetření. Po 
prohlídce šel do naší kuchyně a požadoval na otci 
mašinku na stříhání vlasů, ovšem kovovou.

Otec mu vyhověl, dal mu ruční mašinku a on žádal ješ-
tě na otci izolovaný drát. I to mu otec dal. On dva dráty 
na obou koncích odizoloval. Dva konce drátu připev-
nil na rukojeť té mašinky a ty druhé dva konce strčil 
do elektrické zásuvky. Tím udělal kraťasa, až to s ním 
zatřepalo. On chtěl elektrickou mašinku na stříhání.

Jednoho dne mi dal lékař pokyn, abych zapřáhl koně 
do kočáru. Přišel k nám jeho přítel důstojník. Pokyn 
byl, odjezd do Struhařova. Jelo se k jeho vojenským 
přátelům. Tam se pořádně ožrali a po určité době 
cesta zpět. Na okraji vesnice Svojetice vystoupil z ko-
čáru. Přelezl vrata a šel přímo k té vile. Tam nikdo ne-
byl. Bylo zamčeno. On si myslel, že mu nechtějí ote-
vřít. Tak rozbil skleněnou výplň a vrátil se ke kočáru. 
Toho si všimla sousedka a nahlásila to sovětskému 
vojákovi, který držel službu na křižovatce směrem 
Louňovice, Srbín, Tehovec. Když já jsem projížděl 
k němu, tak nás zastavil a toho doktora si převzal 
a odvedl na jejich velení do lesa směrem k Tehovci. Já 
dostal pokyn, abych jel domů. On asi za jednu hodi-
nu také přišel, ale pěšky. Když jeho ordinační hodiny 
pobytu u nás skončily, tak jsme byli chudší o jedno 
povlečení na postel.

Tím prakticky skončil můj pobyt v rodné obci natr-
valo. A v součtu je to 70 roků, co jsem trvale jinde, 
a to je Praha.

V Louňovicích žili také dva občané, pan Jelínek 
a pan Ježek. Pan Jelínek jezdil pravidelně každý den 
do zaměstnání autobusem do Prahy. Jednoho dne 
vystoupil z autobusu od Kostelce pan Ježek. Na cestě 
směrem k rybníku Louňovák se setkal s panem Je-
línkem, který šel na autobus, ale ten mu před nosem 

odjel. Pan Jelínek se rozčiloval, že ten autobus odjel 
o něco dříve, a tak řekl, že řidiče zažaluje. Pan Ježek mu 
řekl, že je jelito. V ten okamžik řekl pan Jelínek panu 
Ježkovi, že ho zažaluje u soudu. Když došlo k soudní-
mu jednání, tak předseda soudu se ptá pana Ježka, zda 
je pravda, co řekl panu Jelínkovi. „Opakujte, co jste 
řekl!“ „Já jsem řekl panu Jelínkovi, je li to možné se do-
mluvit s řidičem autobusu, pak je zbytečné se soudit“. 
Tím bylo toto líčení ukončeno bez průkaznosti.

Na závěr těchto informací ještě chci říci, že i když 
jsem dlouho nežil v Louňovicích, z mojí paměti mi 
nikdy nevymizí.

Přepsaný rukopis Josefa Jíry, 
který pro nás napsal v roce 2010

PRO VOLNÝ ČAS
PROSPĚŠNOST MEDU PRO ZDRAVÍ

Jako nepostradatelný přírodní všelék, je med jednou 
z nejčistších a nejpřirozenějších látek, podporujících 
zdraví. Čím tmavší med, tím více minerálů obsahuje. 

Použití medu:
Þ Med na popáleninách chladí, zmírňuje bolest a 
pomáhá s rychlým hojením. Má antibiotické účinky.

Þ Brání některým druhům pomočování dětí, lžička 
medu pomáhá udržet moč a uklidňuje dětský strach.

Þ Hrnek horkého mléka se lžící medu člověka 
uklidňuje a tak pomáhá usnout.

Þ Vyčistí ucpaný nos. Doporučuje se smíchat jednu 
nebo dvě lžíce medu v míse s horkou vodou. Ohnout 
se nad mísou, zakrýt hlavu a mísu velkým ručníkem 
a inhalovat páry.

Þ Je to výborný hojivý prostředek na drobné ranky 
jako jsou říznutí, odřeniny a škrábance. 

Þ Směs medu a jablečného moštu ve stejném množ-
ství se rozpustí ve vodě. Tento nápoj podporuje trá-
vení a uvolňuje zánět kloubů.

Þ Lžička medu na podrážděnou tkáň bolavého krku 
i na podrážděný jazyk uklidňuje.

Þ Lžíce medu dodává potřebnou dávku energie. 
25% roztok medu ve vodě je dobrý stabilizátor, který 
„uklidní splašené a zvedne malomyslné“.

Þ Čajová lžička medu denně pomůže zlepšit využití 
vápníku a je prevencí „řídnutí“ kostí.

Þ Pacientům s problémy se srdcem se doporučuje 
nahradit bílý cukr medem, který má přirozenou fruk-
tózu a glukózu.

Þ Žvýkání voskových svíček s medem pět až šest-
krát za den stimuluje imunitní systém. Je účinný pro 
pacienty s průduškovým astmatem.

Branci v roce 1943
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Þ Pravidelní konzumenti medu žijí déle. Včelaři trpí 
méně rakovinou a artritidou než jiní lidé.

Þ Lidem s častými migrénami pomáhá lžička medu, 
rozpuštěná v polovině sklenice vody na začátku zá-
chvatu. Možno opakovat po 20 minutách, je-li to tře-
ba. Je to účinné, pokud migréna souvisí se stresem.

Þ Med rozpuštěný ve stejném množství teplé vody 
je dobrá pleťová voda nebo koupel očí na problémy 
se spojivkami.

Þ Pro léčení kašle se doporučuje smíchat 200 g teku-
tého medu, 60 g glycerinu a šťávu z 2 citronů. Dobře 
promíchat, uložit v láhvi se šroubovacím víčkem a po-
užívat podle potřeby. Okamžitý domácí lék na kašel.

Þ Med je dobrý konzervant potravin. Koláče s me-
dem místo cukru zůstanou déle čerstvé, protože med 
udržuje vlhkost.

Þ Nedávno prokázaná zjištění ukazují, že konzuma-
ce medu může mít významně pozitivní dlouhodobé 
účinky. Kromě uhlohydrátů med obsahuje také poly-
fenoly, které působí jako antioxidanty. Antioxidanty 
v medu se doporučují jako prevence poškození střev 
při zánětech. Dále některé studie uvádějí, že med 
je účinný pro zvýšení počtu probiotických bakterií 
ve střevě, a tím pro upevnění imunitního systému, 
zlepšení trávení, snížení cholesterolu a dokonce jako 
prevence rakoviny střev.

Mnoho lidí se dívá na med jako na pouhou příjem-
nou sladkost. I když v dnešní době máme mnoho 
cenných a na vědeckém základě postavených 
znalostí o medu a jeho vztahu k fyziologii výživy 
a k ochraně zdraví člověka vůbec, nedokázali jsme 
dosud snížit vysokou spotřebu řepného cukru, kte-
rá se pohybuje v Čechách kolem 40 kg na osobu 
a rok. Spotřeba medu je ve srovnání s okolními státy 
v naší republice velmi malá, asi 25 dkg na osobu za 
rok. Je třeba zvážit důsledky nadměrného přetížení 
lidského organizmu při štěpení disacharidů řepného 
cukru, a to nejen vzhledem k zatížení enzymatické 
činnosti při asimilaci této chemické sloučeniny, ale 
i v souvislosti s chorobami dneška. Fyziologové 
přičítají vysoké spotřebě řepného cukru značný díl 
viny na vzniku a průběhu tzv. civilizačních chorob 
a považují stoupající spotřebu cukru za největší zlo 
v lidské výživě. Naproti tomu včelí med obsahuje 
převážně monosacharidy, glukózu – cukr hroznový 
a fruktózu – cukr ovocný, v různém množství a pomě-
ru podle zdrojů včelí pastvy. Těchto jednoduchých 
cukrů organizmus člověka téměř bezpracně a bez 
enzymatické zátěže využívá. Přeměnu cukrů v celém 
chemickém koloběhu obstarávají včely.

Med obsahuje: dextríny, oligosacharidy, což jsou 
cukry, skládající se z více než dvou až deseti jedno-
duchých cukrů, vodu, bílkoviny, kterých je v medu 
0,1 – 0,5 %, enzymy, inhibin, vitamíny A, B1, B2, B6, 
B12, C, D, H, K, E, P, vonné látky, barviva – karoten, 
flavony, pylová zrnka, různé minerální látky. Uveďme 
vápník, fosfor, draslík, sodík, chlór, síru, hořčík, žele-
zo, křemík, mangan aj., včelí mateří kašičku, volné or-
ganické kyseliny a aminokyseliny. Med je nejen vyni-

kající potravinou, ale i pomocným lékem na mnohé 
nemoci. Používá se ho při léčbě nemocí srdce, jater, 
žaludku, střev, močového ústrojí, chřipkových one-
mocnění, černého kašle, tuberkulózy plic. Požíváním 
medu se také rozšiřují krevní cévy, což je důležité při 
léčbě vysokého krevního tlaku. Také se doporučuje 
přikládat med na rány a popáleniny. V plastické 
chirurgii při transplantaci kůže zjistili, že rány se 
rychleji a bez komplikací hojí, když pacient dostává 
stravu doplněnou medem. Med je účinnou látkou při 
otravách, hlavně houbami, protože krev otrávených 
ztrácí největší část glukózy, která se vhodně nahrazu-
je medem. Medem podávaným před spaním se mírní 
nervová vyčerpanost a léčí nespavost. Z tohoto důvo-
du používáme ke slazení pokrmů výhradně včelí 
med, nejlépe domácí přímo od včelaře, protože med 
z obchodu bývá zpracováním i skladováním znehod-
nocený.  Med nesmí být zahřátý na teplotu vyšší než 
46  °C, jinak ztrácí většinu vitamínů a enzymů. Med je 
cennou potravinou ve výživě dětí. Ideálně se v něm 
doplňují vlastnosti léčebného a výživného charakte-
ru. Med, hlavně tmavý, svým obsahem železa a mědi 
zvyšuje hladinu krevního barviva (hemoglobinu) 
a podporuje tvorbu krve. Má velký vliv na růst . Bylo 
prokázáno, že vitamín B12, nacházející se v medu 
a podávaný v dávkách 10 mikrogramů dětem slabé-
ho vzrůstu, přispívá k růstu, fyzické síle, zvyšování 
hmotnosti a k povzbuzení chuti k jídlu. U anemic-
kých a tělesně slabých dětí zjistili vědci, že podávání 
30 g medu denně zvyšuje nízkou tělesnou hmotnost 
a hladinu hemoglobinu o 8 až 25 %. Tyto výsledky se 
připisují kromě dodávky cukru také obsahu mine-
rálních látek, železa, vápníku, fosforu a enzymů, na-
cházejících se v medu. Byly zjištěny příznivé účinky 
medu, hlavně u malých dětí při žaludečních a střev-
ních zánětech. Přímo zachraňující účinky měl med 
při těžkých průjmech u kojenců. Med se může podá-
vat kojencům už od prvního týdne života v malých 
dávkách. Energetická hodnota ředěného kravského 
mléka je nižší než energetická hodnota ženského 
mléka. Rozdíl se vyrovnává přislazováním 5–7 % cuk-
ru. Běžně se přislazuje řepným cukrem–sacharózou. 
Tento cukr v porovnání s jednoduchými cukry medu 
zatěžuje trávicí orgány dítěte. Kromě toho průmys-
lově vyrobený řepný cukr už neobsahuje vitamíny, 
enzymy, minerální látky a další vzácné látky, nachá-
zející se v medu. Z uvedeného vyplývá opodstatně-
nost používání medu jako sladidla v umělé výživě 
kojenců, a to v množství 6–8 procent. Medu užívali 
naši předkové po tisíciletí. Neznali chemické složení 
ideálních cukrů, které jsou v medu obsaženy, nevěděli 
o přítomnosti látek, jež mají schopnost pozastavit růst 
a množení baktérií. Věděli však, že med čistí rány, že se 
ho používá proti zánětům a spáleninám a že je ideálním 
konzervačním prostředkem. Uchování kvalitního medu 
se připisuje nejen ideálnímu skladování, ale i vysoké 
koncentraci cukrů jako konzervačního činitele (kolem 
80 %), kyselému prostředí (vliv přírodních kyselin, ve 
kterých se nedaří baktériím), dále přítomnosti kyseliny 
mravenčí a látek s inhibičními účinky. Tyto inhibiny jsou 
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KAM NA VÝLET
ZÁMEK ŠTIŘÍN
Vybrat nejvhodnější čas na návštěvu štiřínského 
zámku a jeho krásného parku není snadné. Pod-
zimní Den Hanuše Ringhoffera, který již tradič-
ně začátkem října otevírá jinak nepřístupný zámek 
a přilehlé budovy, navštívilo letos (3. 10. 2010) i za ne-
příznivého počasí několik stovek zájemců o prohlíd-
ku. Park zbarvený do různých odstínů žluté, červené 
a hnědé v kombinaci se stále zelenými druhy dřevin, 
má v tuto dobu své nepopiratelné kouzlo. Kromě 
komentovaných prohlídek s Václavem Větvičkou 
byly připraveny různé drobné výstavy rostlin, umě-
leckých předmětů a výtvarných děl. Organizátoři ne-
opomněli ani program pro děti, kterým přichystali 
projížďky na koních.

Prohlídky zámeckých salonků oživovaly tóny harfy a 
klavíru, které se z rokokového salonku nesly do dal-
ších místností prvního patra.

Mnohem větší nápor návštěvníků zažívá Štiřín z jara. 
Rozkvetlý Štiřín (víkend okolo 20. května), který láká 
na bezmála 1 300 rozkvetlých keřů rododendronů 
a 550 keřů azalek, je zatím daleko. Návštěvu zámku 
ovšem nemusíte odkládat až na rok 2011. Bohatý 
hudební program vám umožní částečnou prohlídku 
zámku i během podzimních a zimních měsíců.

SUKŮV HUDEBNÍ ŠTIŘÍN A HUDEBNÍ VEČERY

19. 11. 2010 
Elvis Presley – Vladimír Lichnovský

21. 11. 2010 
Josef Vejvoda trio (bicí, klavír, kontrabas); Jiří 
Hlaváč (klarinet); Kocianovo kvarteto (I. housle, 
II. housle, viola, violoncello); koncert k 65. naro-
zeninám Josefa Vejvody

3. 12. 2010 
Richard Pachman, host Martina Kociánová

25. 12. 2010 
Josef Suk (housle) – Jan Simon (klavír)

22. 1. 2011 
Zámecký ples

30. 1. 2011 
Josef Suk uvádí mladé talenty Hudební školy hl. 
m. Prahy a Gymnázia Jana Nerudy

18. 2. 2011 
Ondřej Havelka a Melody Makers

27. 2. 2011 
Panochovo kvarteto (I. housle, II. housle, viola, 
violoncello)

Dopravní spojení mezi Louňovicemi a Kamenicí, 
jejíž součástí je také Štiřín, není bohužel ideální. 
I s ohledem na to, že pro nadcházející chladné mě-
síce představuji tento zámek především jako cíl pro 
milovníky hudby různých žánrů, bude automobil 
nejvhodnějším dopravním prostředkem. (Štiřín je 
sice v dosahu otužilých cyklistů i běžkařů, ale návště-
va hudebních představení vyžaduje oblečení s těmi-
to sporty hůře slučitelné.) Ať už na zámek zavítáte 
během podzimních a zimních hudebních pořadů, na 
výstavu nebo Zámecký ples, využijte možnosti pro-
hlídky všech prostor, které se během těchto akcí zpří-
stupňují. Zámek a přilehlé budovy totiž slouží jako 
čtyřhvězdičkový hotel zaměřující se na kongresovou 
turistiku. Nenechte se ale odradit jeho zařazením 
pod Ministerstvo zahraničních věcí. Nálepka „místa 
pro vyvolené“ není oprávněná. Hotelové služby, 
golfový areál nebo relaxační centrum jsou dostupné 
všem, kteří akceptují provozní pravidla a ceník obsa-
hující běžné, ale i finančně náročnější položky.

Restaurace v Domě Atis je celoročně veřejnosti 
přístupná. Tento dům postavený (2000) ve stylu 
organické architektury, může působit rozpačitě až 

neobyčejně citlivé na teplo a světlo, obdobně jako ostatní 
biologicky cenné látky v medu, jejichž znehodnocením 
se i med může stát umělým sladidlem, stejným jako řepný 
nebo třtinový cukr. Proto se med nesmí vystavovat světlu 
a teplotě vyšší než 46 °C. Baktericidnost je studována 
i v souvislosti s účinky propolisu, který včely přinášejí 
do úlů v podobě pryskyřičné látky z pupenů topolů 
a ovocných i jehličnatých stromů a který se v posledních 
letech stává předmětem jednání mezinárodních vědec-
kých setkání farmakologů a humánních i veterinárních 
lékařů.
Z výsledků pylových mikroskopických analýz medů 
vyplynulo, že naše tuzemské medy můžeme obecně 
charakterizovat jako vícedruhové, pocházející z ně-
kolika nektarových zdrojů s větší či menší příměsí 
medovice až k čistě lesním medům. Druhová skladba 
medů je velmi variabilní vlivem závislosti zdrojů včelí 
pastvy na koncentraci a specializaci rostlinné výroby 
jednotlivých zemědělských oblastí a kooperačních 
celků. Značnou část území naší republiky tvoří snůš-

kové zdroje medovicové. V medovicových medech 
jsou kromě jednoduchých cukrů zastoupeny i po-
lysacharidy v širším cukerném spektru. Lesní medy 
jsou bohatší na stopové a minerální látky, především 
železo, mangan, draslík, vápník a kyselinu fosforeč-
nou. Přičítá se jim význam pro tvorbu krve, přede-
vším hemoglobinu, pro vývin kostí a zubů u dětí 
a vliv na látkovou výměnu a nervový systém. Naproti 
tomu medy květové se považují za dietetické; obsa-
hují vyšší podíl bílkovin. Proces krystalizace medu je 
běžný u všech medů s vyšším obsahem hroznového 
cukru – glukózy. Proto medy lipové, řepkové, jetelo-
vé, medovicové a vřesové po určité době od vytočení 
zkrystalizují, zatímco jednodruhový med akátový 
s vyšším podílem ovocného cukru – fruktózy, ne-
zkrystalizuje nikdy. U nás se med považuje více za 
lék – přírodní drogu. Ve správné výživě by se však 
měl ve větší míře uplatňovat i jako potravina, a to 
nejen v nemocnicích, ale i v jídelnách a v domácnos-
tech.                                                                               mp
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nepatřičně. Když doplním, že na jeho místě stávala 
opravna Drupolu, začne se líbit i odpůrcům moder-
ny, kteří v blízkosti historických budov neradi vidí 
novotvary. V Domě Atis můžete každou třetí středu 
v měsíci od 15 hodin navštívit zahradnickou a bota-
nickou poradnu Václava Větvičky.

Samotný zámek stojí na základech tvrze z 15. sto-
lení. Nejstarší části zámku se nacházejí v přízemí, 
v místech dnešní hotelové recepce. Přestavbu na 
trojkřídlý, jednopatrový, pozdně barokní zámek 
s mansardovou střechou provedla ve druhé polovině 
18. století rodina hrabat Salm-Reifferscheidt. Další zá-
sadní stavební úpravy proběhly v letech 1901 – 1910 
v režii posledních majitelů baronů Ringhofferů, kteří 
zámek vlastnili až do zestátnění v roce 1945.

Období následné devastace raději přeskočím a za-
měřím se na to, co je nyní na zámku a v jeho okolí 
k vidění.

Poté, co projdete bránou a vstoupíte do čestného 
dvora zámku, naleznete po pravé straně vchod do 
zámecké kaple Nanebevzetí Panny Marie s výzdo-
bou ve stylu rokoka. Hlavní oltář s motivem Palladia 
země české (kovový reliéf Staroboleslavské Panenky 
Marie) je označen aliančním erbem Salm-Šternberk a 
datován k roku 1775. Hlavním vstupem se dostáváte 
k vnitřnímu dvouramennému schodišti, po kterém 
vystoupáte do prvního patra. Řada salonků (Sukův 
sál, Lovecký sál, Ringhofferův salonek, Salonek 
rokoko) přístupných samostatně z chodby je také 

propojena krátkou enfiládou. Většina místností slou-
ží jako hotelové pokoje. To nejlepší už jste ale viděli 
a můžete se vrátit do přízemí a přes již zmíněnou 
hotelovou recepci projít do zahrady. Dvouramenné 
francouzské schodiště na zadním průčelí zámku 
zdobí kamenné vázy Stanislava Suchardy a alegorie 
ročních dob z dílny Matyáše Brauna.

Přechod mezi francouzskou zahradou a anglickým 
parkem je naznačen historizující kovanou bránou. 
Francouzská zahrada má svůj základ v barokních 
úpravách z druhé poloviny 18. století. Anglický park 
vznikal na konci 19. století. V současné době zde mů-
žete vidět výsledek památkové obnovy započaté pod 
vedení dlouholetého ředitele zámku Václava Hru-
bého. Výstava fotografií dokumentující revitalizaci 
dvanáctihektarového parku je umístěna v Rudolfově 
sálu. Jen málo původních dřevin přežilo období 
devastace započaté v 50. letech minulého století. 
Pravděpodobně nejslavnějším solitérem je Čestmír, 
přibližně 200 let starý převislý buk, který si zahrál 
v televizním seriálu Létající Čestmír. Součástí obno-
vy parku bylo oživení devíti jamkového golfového 
hřiště a vybudování tenisového kurtu v místech, kde 
býval za doby rodiny Ringhofferů.

Hotel Zámek Štiřín nabízí nejen svým ubytovaným 
hostům zajímavé kulturní, sportovní a botanické 
zážitky. Neváhejte jej navštívit, dokud je to možné. 
Hrozba prodeje i přes odpor Občanského sdružení 
Regio Štiřín není zcela zažehnána.                             eu

Nádvoří zámku Štiřín
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